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CHVÁLKOVICKÝ 
HLASATEL

občasník městské části Olomouc-Chválkovice
leden 2024  číslo 1 ročník IX.

Jaký byl ve Chválkovicích rok 2023 
a co nás čeká v roce 2024?

Vážení spoluobčané, 
po delší pauze se Vám do rukou dostává nové číslo 
Chválkovického hlasatele, u  kterého vás srdečně 
vítám. 
V tomto čísle se dočtete o křižovatce Chválkovická 
× Kubatova, přinášíme několik zajímavých roz-
hovorů - se starostou Sboru dobrovolných hasičů 
Chálkovice Bernardem Šafaříkem, s  předsedou 
SK Chválkovice Michalem Ponížilem, představíme 
členku komise Ivonu Fišerovou, počtete si o Soko-
lech a dozvíte se zajímavosti o parní čerpací stanici.

Rád bych upozornil, jak důležitá je spolupráce ob-
čanů a komise, a to proto, aby komise mohla městu 
tlumočit návrhy a stížnosti občanů, za jejichž zá-
jmy se bude komise vždy stavět. 
Věřím, že se Vám bude nové číslo Chválkovického 
hlasatele líbit a se všemi členy komise Vám přeji do 
roku 2024, abyste ho prožili především ve zdraví, 
lásce a pohodě.

Mgr. Jiří Kamený
předseda KMČ č. 6 Olomouc-Chválkovice
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Na křižovatce Chválkovická × Kubatova 
vznikne přechod
Na křižovatce Chválkovická x Ku-
batova vznikne přechod pro chodce 
a  pro cyklisty. Další etapy pak řeší 
situaci dále do Týnečka. Přinášíme 
detaily z  dokumentu “Oznámení 
o zahájení územního řízení veřejnou 
vyhláškou”.

Stavba „Chválkovice - přechod pro 
chodce přes I/46 a dostavba chodníku 
do Týnečku“ řeší cyklistickou dopravu 
a  rekonstrukce chodníkových ploch 
podél silnice I/46 a místní komunikace 
ve stávající zástavbě. Stavba je situova-
ná v prostoru křižovatky na silnici I/46 
ulice Chválkovická a  místních komu-
nikací ulic Kubatova a Na Rybníčku.

Křižovatka ulice Chválkovická – Ku-
batova zajišťuje přecházení silnice na 
trase ulice Kubatova – naučná stezka 
Černovírského slatiniště směrem do 
místní části Černovír a Týneček. Je na-
vrženo jednostranné rozšíření vozovky 
silnice I/46 směrem do přilehlé zeleně, 

vložení středního dělícího ostrůvku 
přechodu pro chodce a  přechodu pro 
cyklisty. Prostorem křižovatky budou 
cyklisté vedení obousměrnou stezkou 
pro cyklisty, navazující na piktogramo-
vý koridor pro cyklisty s napojením na 
cyklostezku podél Švabinského ulice.

Jízdní pruhy jsou navrženy v šířce 4,0m, 
střední dělící ostrůvek je navržen v šíř-
ce 3,0m, šířka přechodu je 4,0m a 2,5m 
přejezdu pro cyklisty. Příčné a podélné 
spádování silnice se nemění. Průběžný 
chodník podél silnice I/46v ul. Chvál-
kovická bude předlážděn v  šířce 1,6m  
a 1,8m do stávajícího stavu. Přechod pro 
chodce bude vybaven dvěma stožáry ve-
řejného osvětlení, s napojením na stáva-
jící kabely veřejného osvětlení. Na míst-
ní komunikaci Na Rybníčku a  účelové 
komunikaci k  vnitrobloku je navržena 
geometrická úprava nároží, obnovení 
asfaltobetonového povrchu ve stávající 
šířce 3,5m a  rozšíření parkovací kapa-
city o 3 podélná stání. Příčné a podélné 
spádování silnice se nemění.

Chodník bude doplněn o  hmat-
né prvky – signální a  varovné pásy 
z  hmatové dlažby slepeckého typu. 
Lemování chodníku bude dle stá-
vajícího stavu zapuštěnou kostkou 
10/10 ze strany zeleně. Na  míst-
ní komunikaci Na Rybníčku bude 
v  řešeném úseku provedena změna 
směrového vedení osy vozovky v  ná-
vaznosti na stávající prostorové uspo-
řádání a provedena geometrická úpra-
va nároží v místě připojení do silnice 
I/46 dle parametrů pro vozidla kate-
gorie N – velký nákladní automobil  
a 2 automobil pro svoz odpadu. Stav-
bou bude zkráceno stávající ocelové 
svodidlo podél silnice I/46 zrušením 
v  délce 12,0m a  odstraněno v  dél-
ce 4,0m pro doplnění náběhu. Šířka 
vozovky bude 5,5m. Podélné spá-
dování vychází ze stávajícího stavu, 
příčné je navrženo 2,5%. Podél míst-
ní komunikace jsou navržena par-
kovací stání o  kapacitě 4 kolmých  
a 7 podélných stání.

Rozšíření vozovky

Technické detaily
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135 let od založení parní čerpací stanice

Barokní kaple ve Chválkovicích září novotou

Od poloviny devatenáctého století sužovaly Olomouc problémy se zhoršujícími se hygienickými podmínkami, tyfem  
a cholerou. Proto se v květnu 1889 začalo s výstavbou chválkovické čerpací parní vodárny podle projektu firmy Korte  
a spol., firmou Prager Machinenbau, Aktien Gesellschaft, která byla dokončena v rekordním čase. Dělníci během pou-
hého půl roku stihli postavit nejen vodárnu, ale i vodovodní síť.

Vyřazena z  provozu byla vodár-
na v  květnu roku 1960. Nutno ale 
podotknout, že pramen se dodnes 
využívá. Čerpání od té doby ob-
starává elektřina prostřednictvím 
horizontálních ponorných čerpa-
del. Oprášit zašlou slávu vodárny se 
podařilo v roce 1999, když vodárna 
slavila 110. výročí od svého otevření. 
Unikátní parní soustrojí pak málem 
skončilo ve šrotu. Lehce odmon-
tovatelné části, případně některé 
součástky z   drahých kovů se tam 
odvezly, na zbytek ale naštěstí už 
nedošlo, a   to jen náhodou. Přitom 
každý díl je originál, tenkrát se totiž 
ještě nevyráběly sériově zaměnitelné 
kusy. Například na první pohled po-
dobné matky se liší velikostí a  jsou 
na ně potřeba různé klíče.

Kaplička ve Švabinského uli-
ci, která je součástí poutní aleje 
z kláštera Hradisko na Svatý Ko-
peček, má za sebou už dvě etapy 
restaurátorských prací. Břidlico-
vou krytinu nahradila vhodnější 
pálená taška bobrovka, došlo ke 
kompletní obnově omítek i štuko-
vých prvků a rukama restaurátora 
prošly i dveře z dubového dřeva.
Během oprav se navíc na klenu-
tém stropě našly zdobné kovové 
hvězdičky a původní malby, které 
také vyžádaly opravu. Dožívající 
plechovou zábranu před kaplič-
kou nahradila nová ochrana před 
stříkající vodou z tvrzeného skla.

Vydáte-li se po in-line trase od Fortové pevnosti, nemůžete starou parní vodárnu minout. Dovnitř se ale jen tak nedo-
stanete. Každoročně bývá otevřená pro širokou veřejnost v březnu v rámci Světového dne vody. Tento den si můžete 
technický unikát ukrytý v nenápadné budově prohlédnout. Kromě toho je možné objednat individuální prohlídky pro 
organizované skupiny.                                                                                                                                                                   (rk)

Jedinečná a  velmi cenná památka. Je jedinou dochovanou parní vodárnou v  České republice, navíc umístěnou  
ve svém původním prostředí. Postavena byla před 135 lety a vodu Olomouci dodávala až do roku 1960. Řeč je o parní 
vodárně nacházející se na jihovýchodním konci Černovírského lesa severovýchodně od Chválkovic.

Fungovala přes sedmdesát let

Téměř ve šrotu

Otevřeno jen výjimečně
Technický unikát ukrytý v nenápadné budově, rk

Kaple před opravou a po ní. 
Zdroj: FB Měníme Olomouc

PŘED PO
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Komise městské části č.6 Olomouc - Chválkovice

Představujeme členy komise: Bc. Ivona Fišerová
Zleva: Lubomír Šavrňák, Jiří Tuška, Petr Pikal, Ivona Fišerová, Rostislav Brázda, Zdeňek Letocha, Jiří Kamený

Bc. Ivona Fišerová, foto z archivu Ivony Fišerové

Ve Chválkovicích žiji od malička, v  pořadí jsem zde již 
čtvrtou generací našeho rodu. Praděda si zde před sto lety 
po návratu z československých legií, kde bojoval v řadách 
6. střeleckého Hanáckého pluku, koupil dům, ve kterém se 
s rodinou usadil. Myslím, že lépe si vybrat nemohl. Chvál-
kovice jsou úžasným místem pro život, nejsou daleko od 
centra a zároveň však nejsou daleko ani od lesa a přírody.
Já sama jsem zde prožila krásné dětství v sousedství velkých 
hospodářství, kde jsem vyrůstala v úctě ke zvířatům a plo-
dům práce tradičních zemědělců. Tak jako ostatní děti jsem 
chodila na nedalekou  základní školu v Pavlovičkách, první 
maturitu jsem složila na  Slovanském gymnáziu v Olomou-
ci, druhou pak na Střední veřejnosprávní škole a studium 
završila bakalářským titulem na Pedagogické fakultě Uni-
verzity Palackého. Kromě sociální politiky věnuji svoji po-
zornost vojenskému napoleonskému reenactmentu, četbě 
příslušné literatury související se zdravotní tématikou jed-
notlivých armád napoleonských válek a v neposlední řadě 
i sportu, konkrétně běhu a pilates. 
Jsem ráda, že mohu pracovat v Komisi městské části Chvál-
kovice a přispět tak svojí aktivitou k  rozvoji naší městské 
části tak, aby se nám všem tady dobře žilo. Z mého pohledu 
je aktuálně nejpalčivějším problémem Chválkovic absence 
takzvané Východní tangenty, která by ulehčila dopravně 
předimenzované silnici vedoucí na Svatý Kopeček. Přede-
vším v  ranní a  odpolední špičce je zde doprava skutečně 
enormní a z dlouhodobého hlediska neudržitelná. Na tento 
problém je však naše komise krátká.
Pokud by měl někdo námět či tip, jak zlepšit prostředí v naší 
části, ať se obrátí na naši komisi. Jednání komise jsou veřej-
ná a přístupná pro všechny občany. 
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Jednání komise jsou veřejná, zveme vás na ně

Složení komise Termíny jednání 2024 

Jednání komise se koná vždy jednou za měsíc ve čtvrtek od 18 hodin v budově hasičské zbrojnice na Selském náměstí. 
Jednání jsou veřejná a je zde možno uplatnit podněty, připomínky, názory a dotazy týkající se městské části Chválkovice. 
Program jednání se skládá z přehledu o plnění úkolů z minulých jednání komise, projednání doručené korespondence, 
informací o vyřízené korespondenci, projednání podnětů občanů a dalších.

• Předseda: Mgr. Jiří Kamený
• Bc. Ivona Fišerová
• Jiří Tuška
• Mgr. Zdeněk Letocha
• RNDr. Petr Pikal
• René Mohyla
• Rostislav Brázda
• Lubomír Šavrňák

• 11. ledna
• 8. února
• 4. března
• 11. dubna
• 9. května
• 13. června

• 11. července
• 8. srpna
• 12. září
• 10. října
• 14. listopadu
• 12. prosince

Magistrát města Olomouce, odbor pa-
mátkové péče, na základě zjištěného 
výskytu instalace nepovolených foto-
voltaických panelů (dále jen „FVE“) na 
střechách objektů v katastrálním území 
Chválkovice upozorňuje, že záměr in-
stalovat FVE v  dotčeném území musí 
být projednán s  odborem památkové 
péče, neboť velká část Chválkovic je pa-
mátkově chráněná.

NAJDETE NÁS TAKÉ NA 
FACEBOOKOVÝCH STRÁNKÁCH: 
Komise městské části č. 6 Olomouc-Chválkovice

Konzultace zdarma k předběžnému záměru poskytne 
Národní památkový ústav 

Horní nám. 25, 779 00 Olomouc
Mgr. Ondřej Belšík 

e-mail: belsik.ondrej@npu.cz
tel.: 585 204 126, 725 712 358, 

Ing. arch. Helena Grassová 
e-mail: grassova.helena@npu.cz 

tel.: 585 204 128, 725 718 057.

Upozornění občanům od odboru památkové péče

Co nás čeká v roce 2024?

Kontakt:
Magistrát města Olomouce
Hynaisova 10, 779 00 Olomouc

Mgr. Jaroslav Franc, Ph.D. 
e-mail: Jaroslav.Franc@olomouc.eu

tel.: 608 566 325

8. května 2024 - položení kytice k pomníku padlých a T.G.M.
27. října 2024  - lampionový průvod a kladení věnců 
    za doprovodu dechové hudby
30. listopadu 2024 - rozsvícení vánočního stromu
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Rozhovor s Michalem Ponížilem o SK Chválkovice

Když se řekne SK Chválkovice, co si mají čtenáři představit?
Dobrý den, děkuji Vám za prostor k  představení našeho 
klubu. Věřím, že se při vyslovení SK Chválkovice každému 
vybaví tradiční fotbalový klub, který celých sto let působí ve 
stejném areálu ve Chválkovicích.

Jaká je vaše role v klubu? 
Já jsem předsedou klubu a jednatelem spolku. Spolu s tajem-
níkem Davidem Hrbáčkem a  ostatními členy výkonného 
výboru máme na starost chod klubu. Funkci zastávám od 
března roku 2016 po odstoupení tehdejšího předsedy Pavlin-
ce. Zároveň asi od roku 2014 trénuji ve Chválkovicích mlá-
dež.

Přiblížil byste prosím činnost SK Chválkovice?
Rád. Naším cílem je především zprostředkovat dětem a mu-
žům možnost trávit volný čas fotbalem. Při tom se snažíme 
naše hráče co nejvíce posunout a zdokonalit nejen ve fotbalo-
vých dovednostech, ale i obecně zlepšit jejich pohybový vzor, 
kondici a naučit je návykům kolektivního sportu. Spousta 
dětí se nakonec najde v jiném sportu než je fotbal, ale i tohle 
vnímáme pozitivně, chceme přitáhnout co nejvyšší počet 
dětí ke sportu obecně. Největší radost ale máme vždy, když se 
podaří někomu, kdo začínal u nás ve Chválkovicích, prosadit  
v profi fotbale. Z nedávné minulosti je to například Kryštof 
Daněk, který před rokem a půl přestupoval ze Sigmy Olo-
mouc do Sparty Praha a na svém kontě už má ve svých dva-
ceti letech téměř sto startů v české nejvyšší soutěži. 

Michal Ponížil, předseda klubu SK Chválkovice z.s.

Kryštof Daněk na chválkovickém hřišti na autogramiádě.

V letošním roce oslaví SK Chválkovice sto let od jeho založení. K této významné události klub „něco“ připravuje, za-
tím to ovšem zůstává zahaleno tajemstvím. O historii a činnosti klubu jsme si povídali s předsedou klubu, Michalem 
Ponížilem.
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Členové SK Chválkovice, všechny fotografie použity se svolením M. Ponížila.

Letos slaví SK Chválkovice 100 let od založení.

Co máte v roce 2023 za sebou?
Největší úspěch pro mě je určitě zvyšující se počet členů, do 
sezóny 2023/2024 jsme přihlásili další mládežnický tým. Zá-
roveň si několik našich hráčů svými výkony řeklo přestup do 
klubů, které hrají vyšší soutěže, především 1.HFK Olomouc 
a SK Sigma Olomouc. To je pro nás a naše trenéry známka 
toho, že odvádíme dobrou práci. Úspěšná je také práce tre-
néra prvního týmu Saši Bačíka, naše „áčko“ má ve svém ká-
dru velice zajímavá jména (v čele s bývalým reprezentantem 
Romanem Hubníkem) a předvádí atraktivní fotbal, který fa-
noušky baví.

Co vás čeká v letošním roce?
Samozřejmě se nejenom naši hráči a fanoušci mohou těšit na 
již tradiční akce našeho klubu. 10. 2. nás čeká fotbalový ples 
v místní sokolovně, 23. 6. turnaj starších pánů Andrés Cup 
s letos trochu netradičními účastníky, před prázdninami by-
chom také měli stihnout Vítání prázdnin pro děti, na konci 
července proběhne 52. ročník Memoriálu Miloslava Mikšíka 
a Vladimíra Lakomého a v srpnu fotbalový kemp. Krom těch-
to akcí hrajeme také spoustu atraktivních utkáních, na které 
si určitě stojí za to najít čas.

Co se děje v SK během zimních měsíců?
Přes zimu jsou naše týmy rozprostřeny na tréninkových plo-
chách po celé Olomouci. Chodíme do posiloven, trénujeme 
na hřištích s umělou trávou na Řepčíně, na ZŠ Heyrovského 
a  v  Samotiškách, přípravky a  žáci využívají také sokoloven  
a tělocvičen. V areálu hřiště aktuálně připravujeme prostory 
starých šaten k  plánované rekonstrukci, zároveň proběhne 
malování a potřebné opravy v šatnách nových tak, aby bylo 
vše připraveno na začátek jarní části sezony.

Děkuji za rozhovor a přeji úspěšný rok.
Radka Kunovská

Fotbalový kemp, všechny fotografie použity se svolením M. Ponížila.
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Muzeum van Gogha – pentle se vzkazy (Chválkovice, Nemilany, Nové Sady, Troubelice)

Sokolové se zúčastnili 17. Světové 
gymnaestrády v Amsterodamu

Nizozemsko je kolébkou světových gymnaestrád, první se 
konala v roce 1953 v Rotterdamu. V roce 1991 pořádal Am-
sterdam 9. Světovou gymnaestrádu, které se již zúčastnili 
i cvičenci z tehdejšího Československa.
Letos se zúčastnilo Světové gymnaestrády 55 států. Vystou-
pení při Národních večerech, FIG GALA, kde byla předve-
dena gymnastika na nejvyšší sportovní úrovni, ale také vy-
stoupení pódiových skladeb a  hromadných vystoupení se 
zúčastnilo asi 19 tisíc cvičenců.
Na letošní gymnaestrádu se z České republiky vydalo celkem 
515 sokolů, 310 členů ČASPV a 23 gymnastů z České gym-
nastické federace. Župu Olomouckou-Smrčkovu reprezen-
tovalo 27 cvičících v hromadné skladbě Rocková symfonie  
(4 Olomouc-Bělidla, 2 Olomouc-Nové Sady, 5 Olomouc-Ne-
milany, 11 Olomouc-Chválkovice, 4 Troubelice a  1 Velká 
Bystřice).

Směr Amsterodam
V sobotu po poslední secvičné v Praze jsme se všichni na-
lodili do autobusů a vyjeli směr Amsterodam. Do Amstero-
damu jsme přijeli v neděli ráno zhruba mezi pátou a šestou 
hodinou ranní. Dopoledne jsme se věnovali hlavně ubytová-
ní, vybalování a chystání karimatek a spacáků. Po prvním 
holandském obědě jsme se seřadili do průvodu a vyšli z kon-
gresového centra RAI Amsterdam městem k Olympijskému 
stadionu, kde se konal zahajovací ceremoniál, sledovaný se 
zájmem místními obyvateli.

Další den v pondělí odpoledne jme měli mít zkoušku, jenom-
že pódium ze zahajovacího ceremoniálu nebylo ještě uklizené, 
a navíc byla travnatá plocha stadionu podmáčená, takže jsme 
si vyzkoušeli pouze nástup ke značkovým sloupcům a zbytek 
zkoušky byl zrušen. Proto se někteří z  nás vydali do stanice 
Central Station, kde jsme si v blízkém info centru upřesnili čas 
vyhlídkové plavby, která byla plánovaná na další den a prošli 
jsme si malebné uličky s mosty a úzkými cestičkami. Našli jsme 
dokonce i uličku takzvaně vykřičenou.

Vystoupení i muzea
V  úterý dopoledne šla většina naší výpravy do muzea Van 
Gogh, kde nás nejvíce zaujal jeho nejslavnější obraz Slunečnice. 
Odpoledne mělo být naše první vystoupení na Olympijském 
stadionu, ale bylo kvůli dešti zrušeno a přesunuto na páteční 
odpoledne. Proto jsme měli dostatek času na přesun do stanice 
Central Station, odkud nám jela naše objednaná lodička. I když 
jsme před plavbou hodně zmokli, vyhlídka to byla úžasná a zú-
častnila se jí skoro celá naše výprava.
Středeční dopoledne jsme ještě stihli navštívit Rijksmuseum, 
kde jsme strávili téměř tři hodiny. Vystoupení v podvečerních 
hodinách se už naštěstí konalo a měli jsme na něj i hezké poča-
sí. ČOS vystoupila se skladbou Rocková symfonie autorů Jany 
Kosařové a Petra Sádka. Skladbu cvičilo téměř 500 žen a mužů.
Po prvním úspěšném vystoupení se naše výprava vyfotila, aby-
chom měli společnou vzpomínku. Ve čtvrtek jsme vystupovali 
znovu, tentokrát hned po poledni. Sice spadlo pár kapek, ale to 

Ve dnech 30. července až 5. srpna 2023 se stal Amsterodam mís-
tem konání 17. Světové gymnaestrády, což je celosvětová nesoutěž-
ní akce, která se koná každé čtyři roky v různých částech světa.
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Výlet k moři

 Vlevo část Olympijského stadionu, v popředí cvičenky Rockové symfonie, z Chválkovic a Velké Bystřice

Společná fotka výpravy naší župy 

nám vůbec nevadilo. Po našem vystoupení jsme se ještě podí-
vali na vystoupení ČASPV a potom jsme si udělali hromadnou 
fotku všech 515 cvičenců na památku.
V pátek bylo naše odložené vystoupení, které se nám povedlo 
ze všeho nejvíce, protože už jsme byli na značkách jako doma. 
Někteří ten den stihli ještě další výlety, třeba do vesničky s vě-
trnými mlýny nebo navštívili muzeum Jana Ámose Komen-
ského v Naardenu.

Moře i městečka
Sobotní dopoledne jsme strávili u moře, ve kterém si někteří 
zaplavali a vůbec se jim nechtělo z moře ven, i když voda měla 
stejně stupňů jako vzduch cca 19oC. Jiní do něj vůbec nevlezli 
nebo se alespoň v příboji prošli.
Na zpáteční cestě od moře jsme si udělali zastávku v historic-
kém městečku Harlem, které jsme si prošli. Pro změnu jsme 
zase zmokli a za deště šli na vlak. Odpoledne se konal Závěreč-
ný ceremoniál, který opět propršel, ale byl to zase zážitek.
Ve večerních hodinách jsme nasedli do autobusů, které nás 
přes noc dovezly do Prahy, odkud nám navazoval objednaný 
autobus do Olomouce.
V Amsterodamu bylo hezky i když deštivo a větrno, rackové 
tam řvali jako tuři a cyklistů tam bylo jak mravenců. Kola stá-
la na každém rohu a volném místě, voda byla všude, uzoučké 
domy se nakláněly dopředu a v tramvajích se nastupovalo pou-
ze 2 dveřmi a vystupovalo zase jinými. Uprostřed soupravy byl 
pro nás nezvykle i průvodčí.

Nezapomenutelný zážitek
Závěrem můžeme jenom říct, že to byl super zážitek, který 
všem doporučujeme. Třeba zrovna v  Lisabonu v  roce 2027, 
kam pořadatelé předali pomyslnou štafetu a kde se uskuteční 
18. Světová gymnaestráda můžete být i vy. Zájemce o pohyb 
a hromadná vystoupení zveme mezi nás.
 

V letošním roce se připravujeme na vystoupení na XVII. Vše-
sokolském sletě, který se uskuteční 30. 6. až 5. 7. 2024 v Praze. 
V současné době je v plném proudu nácvik hromadných skla-
deb. V naší jednotě nacvičujeme skladby pro rodiče a děti s ná-
zvem Čmeláčci, předškolní děti Mravenci, žactvo Fitness, ženy 
a muže Rocková symfonie a ženy-seniorky Jdi za štěstím. Naši 
cvičenci předvedou jednotlivé skladby 18. května 2024 na míst-
ním sletě v Ol.-Chválkovicích a následně nás přijdou podpořit 
sokolové z Olomouckého kraje na oblastní slet, který se také 
uskuteční v Olomouci Chválkovicích 1. června 2024.

Srdečně Vás zveme na tato vystoupení do areálu chválkovické 
sokolovny.
 

Miroslava Urbanová
náčelnice T. J. Sokol Olomouc-Chválkovice
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Naposledy jsme si spolu povídali začátkem roku 2020, 
kdy v březnu vyšlo zatím poslední číslo Chválkovického 
hlasatele. Od té doby se jistě mnohé událo, pojďme čte-
nářům přiblížit, jak probíhaly poslední roky Sboru dob-
rovolných hasičů ve Chválkovicích. Přinášíme rozhovor 
se starostou Bernardem Šafaříkem.

Dobrý den, dlouho jsme se neviděli, mohl byste prosím 
zavzpomínat, jak pokračoval rok 2020?
V  roce 2020 jsme stihli výroční valnou hromadu, ples, 
pohárovou soutěž dospělých BHE, kde muži vybojovali  
2. místo a  okrskovou soutěž. Oželet jsme museli přede-
vším akce pro naše mladé hasiče. Na vině byla celosvěto-
vá pandemie. Nová zbrojnice se díky své kapacitě brzy po 
svém otevření v návaznosti na pandemii Covid 2019 stala 
překladištěm pro distribuci ochranných prostředků, tedy 
roušek, respirátorů a desinfekce. V  listopadu se naše jed-
notka stěhuje zpět do staré hasičárny a novou zapůjčujeme 
na nějaký čas profesionálním hasičům ze stanice Olomouc. 
Bylo potřeba v  souvislosti s  pandemií, aby se na stanici 
Olomouc zamezilo kontaktům různých směn hasičů. A tak 
na čas profesionální hasiči vyjížděli z  provizorní stanice 
Chválkovice. 

Na tuto dobu většina z nás nevzpomíná ráda, co následovalo?
V roce 2021 bohužel pandemie pokračuje, provoz na HZ 
je omezen, výroční valnou hromadu ani ples v tomto roce 
nepořádáme. Po rozvolnění pravidel pořádáme v měsíci 
červnu soutěž dospělých na kterou přijelo rekordních 48 
soutěžících družstev. V měsíci srpnu pro naše mladé ha-
siče uspořádáme opět Noc v  hasičárně a  v  prosinci ob-
líbenou čertovskou stezku. První polovina roku nebyla 
kvůli pandemii žádná procházka růžovým sadem, od 
druhé poloviny se činnost vrací do normálu. A  přesto 
jeden moment v  tomto roce zásadně změní chod naše-
ho sboru a  především jednotce JPO II., zřízenou SMOl 
spadající pod odbor ochrany SMOl. Je to pořízení zbrusu 
nové požární cisterny Scania od firmy Wiss czech. Klíče 
od ní slavnostně přebíráme 17. září 2021. Při křtu dostává 
jméno Valerie.

Proč zrovna Valerie?
Uvádí se že tělo sv. Floriána, patrona hasičů, bylo nalezeno 
křesťankou Valerií, která se postarala o pohřeb na území 
svého statku, tak proto tohle jméno. Nová cisterna se ihned 
po důkladném proškolení a seznámení se s obsluhou, ovlá-
dáním a vybavením stala nedílnou součástí naší jednotky. 
S novou cisternou se mimo zásahů také rádi pochlubíme 
a  jezdíme s  ní na různé oslavy okolních sborů. V  rámci 
prevence taktéž předvádíme praktické ukázky na dětských 
dnech. Všude kam přijedeme se těší velkému zájmu divá-
ku a  rádi vysvětlujeme ukazujeme, předvádíme co vše se 
skrývá v útrobách naší cisterny. Taktéž praktická ukázka 
hašení rozpáleného oleje v pánvičce se těší velkému zájmu.
  
Jaký byl pro vás následující rok - 2022?
Od začátku roku opět bohužel nelze pořádat některé akce, 
anebo nařízení k nim připadající jsou pro nás neakcepto-
vatelná a tak raději pro bezpečnost návštěvníků našich akcí 
je rozhodnuto že výroční valnou hromadu ani ples pořá-
dat nebudeme. V průběhu jara se opět rozvolňuje, a tak se 
v červnu vrháme do pořádání soutěže dospělých BHE, po-
řádáme soutěž Olomouckého okrsku a taktéž propůjčuje-
me náš areál Okresnímu sdružení hasičů ČMS k pořádání 
soutěže dospělých. Další nevšední využití nových prostor 
se uskutečnilo v roce 2022, kdy jsme v součinnosti s pra-
covníky Magistrátu města Olomouce zajišťovali dvě sbírky 
na podporu Ukrajiny, která se bohužel stala místem vojen-
ského konfliktu s Ruskem. Doufejme, že takové a podobné 
události se už nebudou opakovat… 

Konečně se dostáváme k loňskému roku. 
Jaký byl rok 2023?
Konečně jsme se dočkali a celý rok 2023 jsme mohli pra-
covat tak jako v letech před pandemií. V lednu jsme uspo-
řádali VVH, s  některými našimi členy jsme se viděli po 
dlouhých třech letech. V únoru jsme v prostorách místní 
sokolovny uspořádali tradiční ples. Ten se nám opět vy-
dařil na jedničku. V červnu pořádáme tradiční pohárovou 
soutěž BHE pro dospělé. Po tříleté vynucené pauze znovu 
rozjíždíme Memoriál Bernarda Šafaříka st. A  to požár-

Požární cisterna Scania od firmy Wiss czech

Ohlédnutí za posledními roky hasičů 
s Bernardem Šafaříkem
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ní víceboj pro MH. Letos v červenci to bylo již šest let od 
úmrtí našeho bývalého dlouholetého starosty pana Ber-
narda Šafaříka st. Bratr Bernard vedl po dlouhé roky náš 
sbor jako starosta, předával zkušenosti mladším členům, 
ale také mnohokrát zavítal na tréninky a  schůzky našich 
mladých hasičů. Mezi mladými hasiči byl velmi oblíben, 
a to zejména ve slavnostních chvílích, kdy je mohl povozit 
na našem historickém hasičském automobilu z roku 1929. 

Loni jste také oslavili krásné výročí. Uběhlo 130 let  
od založení sboru. Jak jste ho oslavili?
Na 130. výročí založení našeho sboru jsme se dlouho při-
pravovali a celou akci pečlivě a dlouho dopředu plánova-
li. Celé oslavy jsme započali slavnostním průvodem olo-
mouckou místní částí Chválkovice. Součástí slavnostního 
průvodu bylo mimo jiné položení věnce k památníku To-
máše Garrigua Masaryka. Poté už průvod zamířil okolo 
historické hasičské zbrojnice na hasičský areál u zbrojnice 
nové. Zde při slavnostním nástupu proběhlo ocenění za-
sloužilých a aktivních členů našeho sboru. Proběhlo podě-
kování činným členům a členkám za jejich obětavou a ne-
zištnou práci pro náš sbor. 
Jak slavnostní průvod, tak i  celý odpolední program byl 
obohacen živým hudebním doprovodem, a  to dechovou 
hudbou „Vaše Kapela“. K  vidění byla celá škála techniky 
IZS, MP i z okolních sborů . Velký zájem jak malých, tak 
i dospělých návštěvníků našich oslav patřil především vy-
prošťovacímu speciálu drážních hasičů Přerov, 42 metrů 
dlouhému žebříku ze stanice HZS Olomouc. U této tech-
niky profesionální hasiči umožnili některým dobrovolní-
kům vyzkoušet si slaňování z výšky. 

Pokračování na straně 12

Bernard Šafařík na Memoriálu Bernarda Šafaříka st.

Oslavy 130 let od založení sboru, všechny snímky použity se svolením B. Šafaříka
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Pokračování ze strany 11: 
Ovšem největší zájem byl o simulátor přetočení přes stře-
chu při dopravní nehodě. Malý i velcí návštěvníci si mohli 
vyzkoušet, jaké je to ocitnout se v převracejícím se vozidle 
při dopravní nehodě. Při této simulaci je jasně vidět, jakým 
důležitým bezpečnostním prvkem ve vozidle bezpečnostní 
pásy jsou. Oslavy se nám velice podařily, a co jsem slyšel 
tak se všem účastníkům taktéž velice líbily.

Co dalšího kromě oslav minulý rok přinesl?
Další povedenou akcí byla našimi mladými hasiči tolik oblí-
bená noc v hasičárně. Z původního nápadu strávit v hasičár-
ně jednu noc s několika mladými hasiči, se stal jakýsi malý 
tábor pod stany na tři dny s dvacítkou dětí. Vedoucí musejí 
pro mladé hasiče vymyslet zábavný, ale i naučný program na 
tři dny a dvě noci. A také se postarat o jejich hladové krky. 
Chybět nesmí stezka odvahy, opékání špekáčků, zpívání 
písní u táboráku v doprovodu kytary a další.  Jednou jedou 
na vyjížďku na raftech, jednou se slaňují z výškové budovy, 
jednou jedou profesionálním hasičům na exkurzi, nebo za 
nimi přijedou policisté a předvedou jejich náplň práce a po-
dobně. V prosinci nechybí tolik oblíbená čertovská stezka se 
kterou jsme začali někdy v roce 2016 a to bylo nějakých 15 
dětí. Letos se stezky účastnilo 40 dětí v doprovodu rodičů. 
Poslední akcí roku 2023, kterou jsme si na sebe ušili bič, bylo 
hasičské punčování. Nevěděli jsme do čeho jdeme, jestli ně-
kdo přijde, jestli se to bude líbit… Ovšem obavy nebyly na 
místě, pět prosincových pátků a sobot jsme prodávali námi 
uvařený punč, mladí hasiči napekli perníčky a  šli jsme do 
toho. Zastavit se v  tom předvánočním shonu, potkat se se 
známými, přiťuknout si, popovídat no prostě bylo to skvělé. 

A abych nezapomněl, z výdělku budou mladým hasičům 
pořízeny sportovní bundy, a  zbytek bude použit na další 
etapu estetizace zázemí našeho areálu.

Řekl byste rád něco na závěr?
Chtěl bych poděkovat SMOl za dlouholetou podporu jak 
sboru tak jednotky. Nemalou podporu máme též ze strany 
OK a KMČ. Velice si vážíme výborné spolupráce s místní-
mi spolky a to především Sokol Chválkovice a SK Chvál-
kovcie. Taktéž HZS Olomouckého kraje, okresní a krajské 
sdružení hasičů nám vychází vstříc. A v neposlední řadě 
též občanům Chválkovic a  místním podnikatelům. Rád 
bych popřál všem pevné zdraví a  prožití klidného roku 
2024 bez mimořádných událostí.

Děkuji za rozhovor.

Svozy odpadu v roce 2024
Požární cisterna Scania v akci


